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راسة إلى التَّعرُّف على دور التَّعامُلات الإلكترونيَّة وفقًا للأبعاد )الاعتماديَّة  هدفت هذه     -الد ِّ
ر المعلومات( في رفع مستوى رضا المُستفيدين من  توفُّ   -الاستجابة    -الأمان    -هولة الاستخدام  سُ 

والتَّنمية   البشريَّة  الموارد  وزارة  خدمات  من  المُستفيدين  نظر  المُكرَّمة. وجهة  ة  بمكَّ الاجتماعيَّة 
ن من جزأين رئيسيين راسة المنهج الوصفي التَّحليلي؛ وتتكوَّ نظري   يستعرض أهمَّ    جُزء    ،واعتمدت الد ِّ

المُختلفة، وجُزء   المصادر  إليه  لت  ( فقرةً، 31اعتمد على استبانة تحتوي على )  ميداني     ما توصَّ
المُراج من  راسة  الد ِّ مُجتمع  ن  الاجتماعيَّة  عينويتكوَّ والتَّنمية  البشريَّة  الموارد  وزارة  بمكة    لخدمات 

راسة )  ( مراجع خلال فترة شهر1760حيث بلغ عددهم) المكرمة   ( مُراجعًا تم  315، وتبلغ عي ِّنة الد ِّ
الحزم  برنامج  باستخدام  البيانات إحصائيًّا  مُعالجة  وتمَّت  راسة.  الد ِّ مُجتمع  عشوائيًّا من  اختيارهم 

ة نتائج، أهمُّها: وجود تأثير إيجابي  SPSSائي للعُلوم الاجتماعيَّة )الإحص راسة عدَّ (. وأظهرت الد ِّ
والتَّنمية   البشريَّة  الموارد  بوزارة  المُستفيدين  رضا  مستوى  رفع  في  الإلكترونيَّة  للتَّعامُلات  قوي 

ى مستوى رضا المُستفيدين،  الاجتماعيَّة، وأظهرت النتائج أن توفُّر المعلومات كان الأكثر تأثيرًا عل
وجاءت الاعتماديَّة في المرتبة الثانية، وفي المرتبة الثالثة الاستجابة، وفي المرتبة الرابعة الأمان،  
راسة أن مستوى رضا المُستفيدين   في حين لم يكن هناك أي تأثير لسهولة الاستخدام. كما بيَّنت الد ِّ

ارد البشريَّة والتَّنمية الاجتماعيَّة بمكَّة المُكرَّمة جاءت بدرجة عن التَّعامُلات الإلكترونيَّة بوزارة المو 
ة توصيات، أهمُّها: تعزيز تطبيق التَّعامُلات الإلكترونيَّة بجميع  و استجابة عالية.   راسة عدَّ قدَّمت الد ِّ

د  س وأساليب لتبسيط الخدمات الإلكترونيَّة بها، وتخفيض عد أبعادها في الوزارة، وضرورة وضع أُسُ 
مزيد مع    ،وذلك من خلال تقديم خدمات إلكترونيَّة جديدة بصورة مستمرة  ،المُراجعين لمقر الوزارة

بال الاهتمام  المُعاملات الإدليل  من  إجراء  في  الصحيحة  الطرق  نحو  المُستفيدين  لإرشاد  جرائي 
 الإلكترونيَّة.
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Abstract 

This study aimed to identify the role of electronic transactions of the 

dimensions (reliability- ease of use - security - responsiveness - availability 

of information) in raising the level of satisfaction of the beneficiaries from 

the point of view of the beneficiaries of the services of the Ministry of 

Human Resources and Social Development in Mecca Al-Mukarramah. The 

study adopted the descriptive-analytical method. It consists of two main 

parts: a theoretical part that reviews the most important findings of the 

different sources, and a field part that relied on a questionnaire containing 

(31) paragraphs. The study community is made up of the beneficiaries for 

the services of the Ministry of Human Resources and Social Development 

in Mecca Al-Mukarramah As their number reached (1760) references 

during a period of one month, and the sample of the study is (315) 

randomly selected references from a community, and the data were 

processed statistically using the Statistical Package for Social Sciences 

(SPSS) program. Several results have been reached, most importantly: the 

existence of a strong positive effect of electronic transactions in raising the 

level of beneficiaries' satisfaction at the Ministry of Human Resources and 

Social Development, and it showed that the availability of information was 

the most influential on the level of satisfaction of the beneficiaries, and 

reliability came in second place, and third was responsiveness, and fourth 

was security, while there was no effect on ease of use. The study made 

several recommendations, most importantly: strengthening the application 

of electronic transactions in all its dimensions in the ministry, the need to 

establish foundations and methods to simplify electronic services and 

reduce the number of visitors to the ministry’s headquarters by providing 

new electronic services constantly.  
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